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Møte for lukkede dører i Stortinget  
 den 15. februar 1918 kl. 17.30. 


Præsident: Tveiten. 
 Dagsorden: 
 Møte sattes for lukkede døre. 


  Præsidenten: Utanriksminister Ihlen vil gjera melding um 
 ymse utanrikske spursmaal, og præsidenten vil daa gjera 
 framlegg um, at møtet vert halde for stengde dører, og daa 
 ingen hev mælt derimot, er det vedteke. So gjer 


præsidenten framlegg um at regjeringi sine lemer, 


kontorsjefen og sekretærarne ved Stortinget sitt kontor, 
 stortingsreferentarne og dei vanlege stortingstenarar fær 
 tilgjenge til raadleggjingarne, og daa ingen hev sagt noko 
 derimot, er det vedteke. 


  Utenriksminister Ihlen


Saa snart jeg hadde mottat meddelelse fra Nansen om, at 
 svaret var kommet de amerikanske myndigheter ihænde, lot 
 jeg - efter konferance med utenrikskomiteen - vort svar 
 offentliggjøre her. Det var den 5. februar det blev 
 offentliggjort. Dagen i forveien underrettet jeg blandt 
 andet den amerikanske minister, den britiske, franske og 
 italienske minister, den tyske minister og den østerrikske 
 chargé d'affaires om, at offentliggjørelse vilde finde 
 sted. De følgende dage hadde jeg besøk av en række 


medlemmer av det diplomatiske korps, som talte med mig om 
 vort svar. Jeg skal læse op nogen notater angaaende disse 
 samtaler, da jeg antar det interesserer Stortinget at faa 
 et referat av hvad d'hrr ministre uttalte angaaende vort 
 svar. Hvad jeg her læser op er hvad de sa mig som deres 
 egen mening - det er ikke uttryk for deres regjeringers 
 mening, men for hvad ministrene selv har ment. 


: I Stortingets møte den 25. 


januar gav jeg meddelelse om vore forhandlinger med 
 Amerika. Jeg refererte blandt andet det forslag til en 
 ordning, som det amerikanske War Trade Board hadde levert 
 Nansen 20. december (den rigtige datum er forresten nu 
 oplyst at være 19. december), og det svar som den norske 
 regjering hadde utarbeidet sammen med Stortingets 


utenrikskomite. Dette svar blev straks telegrafert til 
 Washington og av minister Nansen tilstillet War Trade 
 Board 2. februar. 


Det var som sagt 5. februar svaret blev offentliggjort, 
 men om eftermiddagen 4. februar fik ministrene en note 
 tilstillet, saa de skulde ha det før de saa det i 


aviserne. Den britiske minister indfandt sig straks en 
 time efter at han hadde faatt noten om offentliggjørelse 
 av den norske regjerings svar til det amerikanske War 
 Trade Board. Han uttalte, at talen om nøitralitet i vor 
 note bandt os, saa det ikke var mulig at gjøre 


nogensomhelst forandring i, hvad vi hadde sagt i noten. Av 
den grund vilde han som Norges ven henstille, at den ikke 
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blev offentliggjort. Jeg uttalte da, at vort svar ikke var 
 ment som ultimatum, og at noten kunde diskuteres paa den 
 basis, at et eller andet av tallene kunde mindskes og et 
 andet forhøies. Den britiske minister indrømmet paa min 
 forespørsel, at noten var holdt i en forekommende og - 
 elskværdig form. 


Den danske minister, kammerherre Krag, kom dagen efter 
 og takket for den avskrift av vort svar til Amerika, som 
 han hadde faat. Krag mente, det var heldig, at vi hadde 
 offentliggjort vort svar, naar Amerika først hadde 


offentliggjort sit. Han fortalte mig, at den tyske 
 minister i Kjøbenhavn hadde talt med den danske 


utenriksminister Scavenius om Tysklands forhold til Norge. 


Den tyske minister hadde pekt paa, hvilken uheldig 
 virkning det vilde ha i forholdet mellem de to lande, 


dersom Norge bøiet sig for det amerikanske krav om bare at 
 utføre fisk til Tyskland. Scavenius hadde kraftig 


fremholdt Norges vanskelige stilling, pekt paa, at Norge 
 maa ha indførsler av korn, og at Norge maa være berettiget 
 til at disponere over sine varer. Krag viste mig det brev, 
 han hadde faat fra Scavenius, og jeg bad Krag takke 


Scavenius for det gode forsvar, som han hadde ført for 
 Norges sak. 


Den svenske minister var ogsaa her og talte om vort 
 svar, hvilket han fandt meget godt, og han mente, at det 
 vilde være udmerket skikket til at levere de forskjellige 
 regjeringer; men han var litt ængstelig for, at tyske 
 aviser, nu naar svaret blev offentliggjort i sin helhet, 
 kunde komme med mindre tækkelige bemerkninger angaaende 
 enkelte punkter. 


Den franske minister var her og sa, at han endnu ikke 
 hadde faat læst grundig hele svaret, men han hadde heftet 
 sig ved forskjellige punkter; blandt andet hadde han lagt 
 merke til, at vi ogsaa vilde la Tyskland faa svovlkis. Han 
 hadde for nogen tid siden forespurt i Paris om visse 


kvantiteter av ferrosilicium, kalciumkarbid, molybdænit og 
 kalksalpeter, men faat nei. Nu spurte han, om saken med 
 Amerika kunde være bragt i orden, om han hadde faat svaret 
 ja


Grev Hoyos, den østerriksk-ungarske chargé d'affaires, 
 kom ogsaa for at tale om vort svar. Han hadde med megen 
 interesse læst svaret og komplimenterte mig, fordi svaret 
 var holdt i en værdig tone og aapent hadde lagt frem 


Norges opfatning. Han pekte paa, at der i vort svar ikke 
 var medtat 9000 tons kjøtt av haafisk og sæl. Jeg svarte, 
 at derom var der specielt telegrafert til Minister Nansen, 
 idet vi hadde henstillet til Amerika at la de humanitære 
 grunde være avgjørende, da det her gjaldt krigsfanger. 


Grev Hoyos hadde forskjellige bemerkninger at gjøre til 
 vort svar, men ikke nogen ubehagelige. 


, og om tyskerne hadde været tilfreds. Jeg svarte 


hertil, at paa grundlag av de kvantiteter, jeg hadde nævnt 
 for de fire stoffer, vilde vi været villig til at slutte 
 overenskomst med Amerika og meddelt Tyskland dette, men 
 tilfreds vilde Tyskland ikke ha været. 


--- 
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Den tyske minister kom ogsaa for at tale om vort svar. 


Han fandt, at Norges svar var nobelt og adskilte sig meget 
 heldig fra det amerikanske svar, som han syntes var alt 
 andet end nobelt. Hintze, som medbragte vort svar allerede 
 nu i tysk oversættelse - han fik svaret kl. 6 om 


eftermiddagen, og kl. 11 næste formiddag hadde han hele 
 svaret oversat til tysk - spurte hvad svar vi ventet fra 
 Amerika. Jeg sa, at det var meget vanskelig for mig at 
 uttale mig om dette. Jeg vilde jo haabe, at Amerika vilde 
 være imøtekommende, saa at vi kunde komme til en 


overenskomst med Amerika og derefter ogsaa med Tyskland. 


Jeg spurte Hintze, om han med sit gode kjendskap til 


amerikanske forhold kunde fortælle mig, hvad Amerika vilde 
 svare. Han svarte straks ja, han kunde fortælle mig, at 
 Amerika vilde ikke forkaste vort tilbud, men det vilde 
 begynde at høkre om forskjellige tal og gjøre os tilbud 
 med avslag paa forskjellige punkter. Dette vilde ske, 


fordi det var kjøbmændene i War Trade Board, som hadde med 
 saken at gjøre. Dersom det hadde været mulig at faa denne 
 sak forelagt for præsident Wilson personlig, var han 


sikker paa, at præsidenten vilde si: "Norge har gjort os, 
 Ententen, saa store tjenester med sin flaate og sin 


eksport, at Norges tilbud skal vedtages uten videre. 


Det var den 5. februar. Saa var det den 6. februar, at 
 minister Schmedeman, den amerikanske minister, kom for at 
 takke for den avskrift av vor svarnote, han hadde faat. 


Han hadde officielt at meddele, at det var en feil, naar 
 det i enkelte aviser hadde staat, at den foreslaatte 


kvantitet kornvarer fra Amerika skulde være 200 000 tons. 


Det rigtige var 300 000 tons. Jeg gjorde Schmedeman 
 opmerksom paa, at Utenriksdepartementet var klar over 
 dette og allerede hadde sendt en meddelelse til pressen i 
 sakens anledning. Derefter talte herr Schmedeman - og 
 dette syntes at være hovedformaalet med hans besøk - om 
 Amerikas offentliggjørelse av sin note. Schmedeman sa, at 
 vi endelig ikke maatte ta Amerika ilde op, at noten var 
 offentliggjort; dette var alt andet end et uvenlig skridt 
 fra amerikansk side, men det hadde været ganske nødvendig 
 for Amerika at gaa til offentliggjørelsen. Da jeg sa, at 
 det ikke stod mig klart, at der egentlig hadde foreligget 
 nogen nødvendighet, fastholdt Schmedeman, at der forelaa 
 nødvendighet og paa henstilling fra mig var han villig til 
 at fortælle mig grunden. Der hadde, paastod Schmedeman, i 
 længere tid gaat rygter i Norge om, at en av de 


betingelser, Amerika opstillet for at levere Norge varer 
var, at en eller flere havner paa Norges vestkyst skulde 
avstaaes til bruk for den amerikanske flaate. Jeg sa 
Schmedeman, at Minister Findlay ganske visst hadde nævnt 
et saadant rygte likeoverfor mig, men jeg hadde ingen 
grund til at tro, at et saadant rygte skulde være utbredt 
og endmindre troet i Norge. Hertil svarte Schmedeman, at 
han godt kunde tænke sig, at folk undlot at nævne dette 
rygte til den norske Utenriksminister, men han var sikker 
paa, at rygtet var meget utbredt i store dele av Norge; i 
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hemmelighet vilde han betro mig, at det var høist 
 sandsynlig, at rygtet var utbredt fra tysk hold. 


Naar man hadde den opfatning, som Schmedeman 


fremstillet av dette rygte, saa hadde Amerika fundet, at 
 det var den reelleste maate at tilbakevise dette rygte 
 paa, det, som nu var gjort, nemlig lægge frem for 


offentligheten alle de betingelser som Amerika stillet for 
 vareleverance. Enhver kunde da se, at noget spørsmaal om 
 havneavstaaelse forelaa ikke. Til slutning uttalte 


Schmedeman, at Amerika fremdeles sætter megen pris paa 
 Norge. Det vi forhandlet om, var simpelthen et 


forretningsanliggende. Den ene part gjorde et forslag, og 
 om den anden part ikke kunde akceptere dette forslag, saa 
 kunde forholdet mellem landene fremdeles vedbli at være 
 det samme venskabelige som forut. Jeg forklarte ham, at 
 vort svar ikke var noget ultimatum, men at diskussion 


endnu burde kunne finde sted, diskussion saaledes at nogen 
 tal kunde formindskes og andre forhøies. Han uttalte, at 
 han endnu ikke hadde hørt noget fra sin regjering, men han 
 trodde jo, denne vilde fastholde, hvad den allerede hadde 
 sagt. 


--- 


Den 7. februar var den russiske chargé d'affaires grev 
 Pilar her. Han fortalte mig, at han hadde læst vort svar 
 til Amerika, hvilket han i og for sig fandt godt og vel 
 utarbeidet, men han mente, at det ikke vilde bli os til 
 nogen nytte. Amerika vilde nemlig ikke gaa ind paa at 
 gjøre forandringer i nogen punkter. Det var jo klart, 
 mente han - med sit ubekjendtskap til saken - at Amerika 
 vilde stanse nikkelutførselen. Jeg fortalte ham, at den 
 allerede var stanset og ikke vilde bli gjenoptat under 
 krigen. Saa kom han med kobber. Jeg svarte ham, at ogsaa 
 dette var ordnet, men saa spurte jeg ham, om det kanske 
 var svovlkis, han hadde hørt noget om, og dertil svarte 
 han, at dette var ogsaa en artikel, som ikke vilde 


tillades utført. Det var noksaa haabløst at tale med ham, 
 for han kjendte ikke noget til saken. 


--- 


8. februar kom den franske minister Chevalley her. Han 
 fortalte mig at han nu grundig hadde studert vort svar og 
 at han gjerne vilde tale med mig om forskjellige punkter, 
 forinden han nu sendte rapport til Paris. Som en 


almindelig bemerkning vilde han uttale, at han syntes der 
 var en truende tone gjennem noten. Jeg protesterte herimot 
 og bad ham paapeke hvad han grundet denne mening paa. Han 
 fremholdt da, at han fandt, der var en truende tone i 
 noten, som specielt, efter hans mening, var rettet mot 
 Frankrige, og det kunde siges, at der likesom laa under, 
 at dersom Frankrige ikke gik ind paa det og det, saa faar 
 ikke Frankrige mere nitrater. Da jeg tilbakeviste ham 
 kraftig, pekte han paa de uttalelser i noten, som handler 
 om en mulig kompensationspolitik. Jeg forklarte ham da, at 
 om vi ikke fik nogen overenskomst til nogen kant, maatte 
 vi sørge for at faa noget hjem for de varer, vi 


eksporterer. Chevalley fremholdt endvidere, at der i noten 
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var pekt paa de tjenester, Norge gjennem sin handelsflaate 
 og sine eksportvarer hadde gjort og fremdeles gjorde 


ententen. Han sa, at den norske minister i Paris ogsaa til 
 enhver tid fremholdt disse tjenester, men Chevalley mente, 
 at man ogsaa her i Kristiania og i Paris fra norsk side 
 glemte at nævne, at Norge hadde faat sig godt betalt, faat 
 mange penge baade for sine varer og for sine skibe. Jeg 
 fremholdt, at pengespørsmaalet var av mindre betydning, 
 men at vi jo ogsaa maatte betale kraftig for de varer, vi 
 fik. Sluttelig begyndte Chevalley at forhøre sig, om vi 
 ikke kunde slaa av paa de tal, vi hadde nævnt Amerika. Han 
 vilde privat høre, hvorledes man her i Norge vilde stille 
 sig, om der fremkom et forslag - han sa ikke fra hvem - om 
 10 000 tons kalciumkarbid, 8000 tons norgessalpeter, 2000 
 ferrosilicium, nul molybdæn. Jeg spurte ham straks om hvor 
 meget svovlkis. Han svarte, at svovlkis ikke maatte 


nævnes. Jeg forklarte ham da, at tyskerne var bekjendt 
 med, at vi endnu holder paa at betale 3 000 tons kobber 
 med svovlkis, men at Tyskland hele tiden har tænkt sig, at 
 naar de 3000 tons er betalt vil Tyskland faa svovlkis i 
 overensstemmelse med den avtale, som er truffen mellem 
 England og Norge. Det er en betænkelig sak for os nu at si 
 Tyskland, at de heller ikke faar svovlkis efter de 3000 
 tons kobber er betalt. Skulde der imidlertid komme et 
 forslag om at sløife svovlkis og opretholde de øvrige 
 kvantitetstal i vor note var det ikke utelukket at den 
 norske regjering kunde ta et slikt forslag under 


overveielse. 


Minister Findlay var her ogsaa 8 februar for at tale om 
 en række saker. Han nævnte vort svar til Amerika og 


gjentok nu som før at det ikke burde været offentliggjort, 
 men at man, om det ansaaes nødvendig kunde ha 


offentliggjort et utdrag. Han fremholdt nu som tidligere, 
 at vore bemerkninger om nøitralitet kunde bringe os op i 
 vanskeligheter og at overhodet offentliggjørelsen vilde 
 hindre os i at gjøre forandringer i det vi hadde sagt. Jeg 
 fremholdt nu som før, at det var Amerika som hadde gaat 
 til offentliggjørelse og at det for os ikke godt var mulig 
 at undlate offentliggjørelse blandt andet fordi det norske 
 folk som hadde set det amerikanske forslag ogsaa kunde ha 
 krav paa at faa kjendskap til hvad den norske regjering 
 hadde at si. Saa indløp der fra minister Nansen et 


telegram den 9de februar. Det telegram lyder saa: 


"Fra commission til norsk regjering: Efter mundtlig 
 konferance de sidste dage med medlemmer av War Trade 
 Board, blandt andet formand, hadde vi indtryk, Board var 
 bestemt fastholde i sin helhet amerikansk forslag 19 
 december. Vi har imidlertid gjentagende og indtrængende 
 fremholdt stillingen og stemningen hjemme og de sørgelige 
 consequenser hvis det nu kom til brud hvilket vilde være 
 uavvendelig hvis War Trade Board ikke lempet sine 


betingelser. Idag hadde Nansen møte med White og 


Chadbourne som av Board faat i opdrag utarbeide forslag 
til War Trade Boards svar. Før de bestemmer sig foreslaa 
for Board forslag 19 december fastholdt uten forandringer, 
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erklærte de ved et mellemforslag at ville gjøre et sidste 
 forsøk paa at opnaa enighet med Norge. De viste mig utkast 
 til memorandum, hvori stod følgende: 


"Vi har gjennemgaat omhyggelig brevet (indeholdende 
 norsk svar) og den hele situation og ser ingen grund Board 
 forandre holdning. Vi er bestemt paa at tilraade Board at 
 avslaa at ta under overveielse nogensomhelst forandring i 
 sit forslag av 19 december, medmindre noget kan gjøres i 
 de nærmeste faa dage i retning av følgende forslag: "Hvis 
 De (Nansen) de nærmeste faa dage kan underrette os 


autoritativt om at Boards hele forslag av 19 december 
 sammen med dets forslag om forsyninger vilde være 
 tilfredsstillende for Norge og straks kunde optas i 


overenskomst, forutsat at Board modificerte betingelserne 
 i følgende punkter: Norge tillates eksportere til 


centralmagterne saalænge overenskomst varer 8000 ton 
 carbid, 8 tusen ton nitrat og tusen tons ferrosilicium,- 
 saa vilde vi foreslaa Board modificere sit forslag i 
 nævnte utstrækning." 


Under nærmere drøftelse gik de ogsaa med paa at 


foreslaa, at alle artikler som skulde være forbudt utført 
 til Tyskland skulde specielt nævnes, medens andre ikke 
 specificerte og hittil til Centralmagterne utførte 


artikler fremdeles skulde tillates utført. En liste over 
 forbudte artikler vilde de snarest opstille efter vor 
 indleverte statistik over eksport til Centralmagterne og 
 vilde gi mig den imorgen eller i overmorgen. Blandt 


forbudte artikler vilde blandt andet komme molybdæn, 
 svovlkis og alle stoffer som brukes til ammunition, idet 
 det blev sterkt fremholdt, at amerikansk opinion aldrig 
 vilde tillate utført artikler som brukes til at dræpe 
 amerikanerne. Til min invending at de blev allikevel nødt 
 til at tillate utført stoffer til ammunition for eksempel 
 jernmalm fra Sverige, og at vi utførte store kvanta 


saadanne til England og Frankrike, svartes for sidste 
 punkts vedkommende, at de intet hadde at indvende, naar 
 det kun gik ut over tyskere. Dette til belysning av 
 herrernes ensidige og ulogiske standpunkt, som synes 


vanskelig at rokke længere end gjort. Vi skal telegrafere 
 supplerende liste hurtigst men som det vil forstaaes maa 
 norske regjerings svar gis om faa dage og maa ialfald være 
 commissionen ihænde inden torsdag 14. hvis norske 


regjering overhodet finder overenskomst mulig og ønskelig 
 paa antydede basis. 


Den 11. februar indløp det i det netop oplæste telegram 
 bebudede nye telegram. det lyder saa: Har igjen 9ende hat 
 nyt møte med White og Chadbourne, hvorunder de efter ha 
 overveiet mine indtrængende henstillinger i møter igaar og 
 iforgaars erklærte sig fremdeles villig foreslaa svar 


W.T.B. overensstemmende nedenstaaende forutsat de inden 
 torsdag mottok autoritativ meddelelse at dette vilde 


akcepteres av norske regjering. I motsat fald vilde de som 
 før nævnt foreslaa svar av 19 december opretholdt 


uforandret. 
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Det mig underhaanden overrakte utkast til memorandum 
 lyder saaledes: 


"Det synes bare være nogen faa uavgjorte punkter mellem 
 W. Tr. Board's brev 19 december og det norske svar anden 
 februar. Det foreslaaes, disse uavgjorte punkter kunde 
 opklares ved en overenskomst gaaende ut paa, at eksporten 
 til Centralmagterne skulde begrænses til de artikler, som 
 er nævnt i den opgave som er overrakt os som en complet 
 liste over den virkelige export (undtagen fisk) for de 
 første 5 maaneder 1917. Det foreslaaes endvidere, at denne 
 export skal tillates i forholdsvise kvanta underkastet de 
 almindelige begrænsninger som norsk brev anden februar 
 gaar med paa og desuten underkastet følgende specificerte 
 begrænsninger av aarlige kvantiteter: 


Kalciumkarbid 8000 ton kalciumnitrat 8000 ton 


ferrosilicium 1000 ton jernmalm 40 000 ton zink 1000 ton 
 alluminium 40 ton ingen husdyr eller produkter derav ingen 
 gamle metaller ingen andre kvælstofsalt end ovenfor 


specificerte ingen molybdæn ingen svovlkis. Hvis efter 
 avslutning av overenskomst Norge skulde ønske at 


eksportere til centralmagterne andre artikler ikke nævnte 
 eller tillægskvantum av de begrænsede artikler, vil dette 
 bli tat under velvillig overveielse, hvis nødvendighet kan 
 paavises, men ingen saadan eksport maa finde sted uten 
 forut erhvervet skriftlig overenskomst med W.T.B. Hvis 
 norske regjering vil akceptere disse modifikationer av 
 vort forslag 19 december og gi sin repræsentant 


bemyndigelse til at underhandle om og istandbringe en 
 definitiv overenskomst vil W.T.B. avslutte saadan." Det 
 blev med styrke uttalt, at dette var endelig og sidste 
 forsøk fra Amerikas side paa at komme til enighet og 
 undgaa avbrytelse av forhandlingerne. Lykkedes ikke det, 
 saa hadde Amerika sin samvittighet fri i bevissthet om at 
 ha gaat længst mulig i imøtekommenhet, og saa fik det i 
 tilfælde briste. Amerikas forenede stater fraskrev sig 
 ethvert ansvar for den situation, som da vilde indtræ. I 
 forbindelse med dette finder jeg kanske at burde meddele, 
 at W.T.Boards formand har uttalt i fortrolighet, at naar 
 Boarden finder at burde strække sig saa langt som skedd, 
 saa skyldes det ikke mindst A.F.S. præsidents paavirkning 
 under refereren til min tidligere omtalte konference med 
 præsident." Undertegnet Nansen. 


Saken blev straks behandlet av regjeringen, hvor man 
 fandt at burde gjøre betydelige indrømmelser overfor det 
 fremkomne underhaands-forslag til løsning. Imidlertid var 
 det klart, at en antagelse av dette forslag maatte 


fremstille sig som meget betænkelig av hensyn til vort 
 forhold til centralmagterne. For at opnaa nogen 


orientering til den side hadde statsministeren og jeg en 
 konference paa statsministerens kontor den 12te ds. med 
 den herværende tyske minister og den østerrikske chargé 
 d'affaires. Herunder overlevertes der de to herrer et 
 memorandum av følgende indhold: 


"Det fremgaar av de rapporter, som vi har faat fra 
minister Nansen i de sidste dage, at Amerika ikke vil gaa 
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med paa de av os nævnte kvantiteter, idet stemningen synes 
 at være for en uavkortet fastholden av forslaget av 


19.december, altsaa saaledes, at vi praktisk talt alene 
 skulde utføre 48 000 tons fiskevarer aarlig til 


centralmagterne. Imidlertid synes dog efter Nansens 
 rapporter den mulighet at foreligge, at den amerikanske 
 regjering av hensyn til Norges vanskelige stilling skulde 
 ville gaa med paa en ordning, hvorved holdes aapent for 
 eksport til centralmagterne følgende kvantiteter: 


Kalciumkarbid 8000 ton aarlig 
 Kalciumnitrat 8000  "    " 


Ferrosilicium 1000  "    " 


Jernmalm     40000  "    " 


Zink       1000  "    " 


Aluminium       40  "    " 


Den norske regjering finder at maatte opta et forslag i 
 den retning til alvorlig overveielse. 


Stillingen i Norge er nu den, at vi kan bli nødsaget 
 til inden lang tid at ta hvilkesomhelst vilkaar for at faa 
 korn. Efter de ovennævnte antydninger vil der endnu være 
 holdt aapent for eksport til centralmagterne ikke 


ubetydelige eksportmængder, endog av artikler, som War 
 Trade Board i sit forslag av 19.december har begjæret ikke 
 skulde eksporteres dit. Dersom vi avslaar et forslag i den 
 antydede retning, maa vi være forberedt paa, at vi kan bli 
 drevet av omstændigheterne til at ta vilkaar, hvorved det 
 visselig ikke vil bli os mulig at opretholde eksporten til 
 centralmagterne i den utstrækning, som nu er antydet." 


Disse to ministre, den tyske og den østerrikske, tok 
 meddelelsen ad referendum, d.v.s. de tok det bare som en 
 meddelelse, vilde ikke si noget bestemt, vilde ikke uttale 
 nogen mening om disse spørsmaal, som var forelagt dem. De 
 vilde underrette sine regjeringer, men vilde ikke uttale 
 sig om, hvad deres regjeringer kunde komme til at ta for 
 standpunkt. Paa direkte forespørgsel til minister Hinze, 
 om han


I utenrikskomiteens møte den 13de om aftenen fremla 
 regjeringen utkast til instruks til minister Nansen. Det 
 lød saaledes: 


 vilde anbefale en ordning paa det i memorandumet 
 antydede grundlag overfor sin regjering, svarte han et 
 ubetinget nei. Saken blev drøftet i utenrikskomiteen den 
 12te og 13de ds. Den 13de om formiddagen var den 


amerikanske minister hos mig og meddelte mundtlig paa sin 
 regjerings vegne det samme forslag til en løsning, som 
 Nansen hadde telegrafert om. Jeg vil understreke dette; 


for det har sin betydning. Som jeg har læst op, var det et 
 par herrer i War Trade Board, som uttalte sig til Nansen 
 om et saadant forslag. Ganske visst har ogsaa præsidenten 
 i War Trade Board ogsaa uttalt sig; men det er bare 


uttalelser fra enkeltpersoner. Det har derfor sin største 
betydning at den amerikanske minister kom til mig og sa, 
at den amerikanske regjering staar bak dette, og gjentok 
forslaget nøiagtig med de samme tal som i det, Nansen 
fremlægger. Efter det har vi ret til at betragte det som 
et forslag fra De forenede Stater. 
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"I anledning av underhaanden fremkomne forslag til 
 løsning hvorom ogsaa herværende amerikanske minister idag 
 paa sin regjerings vegne har git mig mundtlig underretning 
 beder jeg Nansen svare følgende: Norske regjering vil 


ændre sit tilbud av 2 februar derhen at eksport til 
 centralmagterne (bortset fra 48000 ton fisk og 


fiskeprodukter) holdes aapen for 10000 ton kalciumkarbid 
 8000 ton kalciumnitrat 2000 ton ferrosilicium 40000 ton 
 jernmalm 1000 ton zink 40 ton aluminium aarlig og saaledes 
 at ingen husdyr eller produkter derav ingen gamle metaller 
 ingen andre kvælstofsalter end ovenfor nævnte ingen 


molybdæn og ingen svovlkis skal kunne utføres til 
 centralmagterne og saaledes at for ikke særlig nævnte 
 artiklers vedkommende utførseler ikke skal foregaa i 


større aarlige mængder end svarende til utførselen i aaret 
 1917 saaledes som denne fremgaar av den statistik som idag 
 telegraferes Nansen. Norske regjering gaar ut fra at 


amerikanske forslag er saa at forstaa at der ved siden av 
 de nævnte begrænsede eksportkvanta jernmalm og zink ogsaa 
 kan utføres de nødvendige kvanta av disse varer til 


kompensation for jern og staalvarer og raazink fra 


centralmagterne. Angaaende tallene 10000 ton kalciumkarbid 
 og 2000 ton ferrosilicium henviser jeg herværende franske 
 ministers antydning om fastsættelse saadan: kvantiteter se 
 mit telegram 227. Det synes mig misvisende at lægge til 
 grund for beregning utførsel alene 5 maaneders statistik, 
 og at man billigvis bør lægge til grund eksporten for hele 
 1917. 


Norske regjering forutser, at Norges forhold til 
 centralmagterne ved at akceptere en saa betydelig 
 reduktion av utførselen til disse lande vil 


vanskeliggjøres, og norske regjering mener, at yderligere 
 nedsættelse eller begrænsning av eksporten til 


centralmagterne end ovenfor tilbudt vil være høist 


betænkelig og grunder denne opfatning paa samtaler, som 
 stats- og utenriksministeren har hat med herværende tyske 
 minister og østerrik-ungarske chargé d'affaires." I 


Stortingets komite fremkom der forslag om at svare under 
 fastholden av vort standpunkt i note av 2den februar, men 
 saaledes, at vi skulde stanse eksporten av svovlkis til 
 centralmagterne og nedsætte eksporten av kalciumnitrat til 
 8000 ton og fastsætte eksporten av jernmalm til 40000 ton, 
 dog saaledes, at heri ikke skulde medregnes den mængde som 
 svarer til, hvad Norge faar i kompensation i jern. For 
 dette forslag stemte 6 av komiteens medlemmer, mens 11 
 stemte mot. Regjeringens utkast vedtoges derpaa enstemmig 
 med forbehold om at stemme alternativt over visse tal, og 
 ved alternativ votering mellem tallene i utkastet og 


tallene i det amerikanske tilbud for kalciumkarbids og 
ferrosiliciums vedkommende vedtoges utkastets tal med 11 
mot 6 stemmer, som avgaves for tallene i det amerikanske 
tilbud. Jeg har utskrift av protokollen og mener, at det 
for fuldstændighets skyld kanske er likesaa godt at læse 
op utskriften av utenrikskomiteens protokol i de to møter, 
som holdtes den 13de februar. Det var formiddag og 
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eftermiddag. Formiddagsmøtet: "Forhandlingerne angaaende 
 overenskomst med Amerika fortsattes. Castberg fremsatte 
 følgende forslag: 


"Komiteen finder, at det nu foreliggende amerikanske 
 tilbud, hvis det tiltrædes av De forenede staters 


regjering, bør antages som grundlag for en overenskomst." 


Formanden fremsatte følgende forslag: 


"Komiteen vil tilraade, at der svares 


imøtekommende paa det i Nansens telegram av 10de februar 
 omhandlede nye tilbud fra U.S., forsaavidt man erklærer 
 sig villig til helt at stanse eksport av svovlkis til 
 centralmagterne samt til at nedsætte det i Norges svar av 
 2den februar til U.S. nævnte kalciumnitrat til 8000 ton. 


Likeledes er man villig til at fastsætte eksporten av 
 jernmalm til 40000 ton, dog saaledes, at heri ikke 


medregnes den mængde, som svarer til, hvad Norge faar i 
 kompensation i jern. Forøvrig finder man at maatte 


fastholde det standpunkt, som har faat sit uttryk i Norges 
 svarnote av 2den februar." 


Eftermiddagtsmøtet: "Regjeringen fremla utkast 
 til henvendelse til Amerika, hvorefter Castberg frafaldt 
 sit i formiddag fremsatte forslag. 


Votering: For formandens forslag stemte: Aavatsmark, 
 Buen, Finstad, Jacobsen, Lian og Mowinckel. Mot formandens 
 forslag stemte: Aarrestad, Andersen Grimsø, Bratlie, 


Hagerup Bull, Castberg, Grivi, Konow, Michelet, Peersen, 
 Tveiten og Blydt. 


Regjeringens utkast vedtoges derefter enstemmig med 
 forbehold om at stemme over tallene. Ved alternativ 
 votering mellem tallene i utkastet og tallene i det 
 amerikanske tilbud (for kalciumkarbid og ferrosilicium) 
 vedtoges utkastets tal med følgende 11 stemmer: Aarrestad, 
 Aavatsmark, Andersen Grimsø, Buen, Hagerup Bull, Finstad, 
 Grivi, Jacobsen, Lian, Mowinckel, Tveiten. For tallene i 
 det amerikanske tilbud stemte: Bratlie, Castberg, Konow, 
 Michelet, Peersen og Blydt. Bratlie ønsket tilført 


protokollen, at han efter den sidste voterings resultat 
 heller foretrak formandens forslag. 


Formanden fremsatte følgende forslag: "Komiteen er enig 
 i, at der gives centralmagternes repræsentanter en 


meddelelse i alt væsentlig overensstemmende med det av 
 utenriksministeren idag refererte utkast." Forslaget 
 bifaldtes med alle stemmer mot to: Castberg og Konow." 


Det staar ikke i protokollen, men jeg vil gjøre 


opmerksom paa, at de mænd, som stemte for de amerikanske 
 tal, altsaa de aller laveste, vilde, at der skulde gjøres 
 alt mulig for at faa Nansen til at arbeide for høiere tal. 


Dette var den 13de februar. Vi holdt paa til klokken 9, 
 saavidt jeg husker. Derefter gik jeg op i departementet og 
 telegrammet til Nansen blev da chifrert, saa det var 


færdig ved 12-tiden om aftenen. Han skulde ha det næste 
dag, men vi har 7 timers forskjel til hjælp, saa naar vi 
sendte det klokken 12, saa var klokken i virkeligheten 5 i 
Washington. Jeg gaar derfor ut fra, at Nansen har faat det 
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tidsnok. Der blev altså samme aften telegrafert til 
 Washington overensstemmende med utkastet. 


Som man ser er hovedforskjellen mellem det sidste 
 amerikanske tilbud og det svar vi har git, at vi 


forbeholder for eksport til centralmagterne 10000 ton 
 kalciumkarbid, mens det amerikanske forslag gaar ut paa 
 8000 ton, og 2000 ton ferrosilicium mot 1000 ton i det 
 amerikanske forslag. Desuten har vi sagt til Nansen, at 
 naar det heter, at vi kan eksportere 40000 ton jernmalm og 
 1000 ton zink, saa opfatter vi det som nettoeksport, saa 
 vi altsaa desuten kan kompensere. Om vi faar jern fra 
 Tyskland, saa skulde vi efter vor opfatning være 


berettiget til at sende jernmalm i tilsvarende kvanta ned 
 og likesaa for zinkens vedkommende. Den raazink, som 


kommer hit og gaar tilbake i form av finzink, skulde 


betragtes som kompensation. Vi har pekt paa, at vi har den 
 opfatning, at vi forstaar det amerikanske forslag 


saaledes. Det vil gjøre en betydelig forskjel i eksporten 
 av jernmalm - hvor meget er ikke godt at sige, men jeg 
 mener i alle fald at vi til at kompensere med de tyske 
 jernvarer, vi haaber at faa, maa ha en 100000 tons. Det 
 beror naturligvis paa, hvad vi kommer til at faa av 


jernvarer fra Tyskland. I utenrikskomiteens møter den 13. 


februar blev ogsaa behandlet spørsmaalet om at gi 
 centralmagternes herværende repræsentanter en nærmere 
 meddelelse angaaende de vilkaar, paa hvilke den norske 
 regjering nu maatte være istand til at træffe avtale 
 bindende for kortere eller længere tid, angaaende 


handelsforbindelserne mellem Norge og Tyskland. Der blev i 
 utenrikskomiteen mot 2 stemmer bifaldt et forslag om, at 
 komiteen uttalte sin enighet i, at der skulde gis 


centralmagternes repræsentanter en meddelelse i alt 


væsentlig overensstemmende med et av mig refereret utkast. 


Meningen er at vi skal by Tyskland at binde os saa langt, 
 som vi med den oversigt over forholdene som vi nu har, kan 
 gjøre det. Men vi maa naturligvis ikke binde os saa langt, 
 at vi ikke kan møte de situationer, som fremtiden maatte 
 medføre. Det amerikanske tilbud av 19. december gik jo ut 
 paa, at vi bare skulde sende fisk til Tyskland. Saa kom 
 vort svar, som dr. Nansen overleverte den 2. februar. Der 
 nævnte vi op en række ting, som vi syntes vi maatte sende, 
 og som vi hadde meget vanskelig for at undgaa at levere. 


Amerika hadde i sin note av 19. december greit og klart 
 sagt, at for flere tings vedkommende, ferro silicium 


o.s.v., som kan brukes til fremstilling av krigsmateriel, 
maatte der ikke ske nogen export. Det har Amerika sagt i 
det, som er offentliggjort. Men Amerika har her forsaavidt 
gjort et tilbaketog, som det nu har tilladt os at sende 
baade ferro silicium, kalcium karbid og kalcium nitrat, 
men bare i smaa kvantiteter. Saa har vi til gjengjæld 
firet overfor Amerika. For kalcium karbid hadde vi sat 
15000 tons, men Amerika har nu sat 8000, og endelig har vi 
forlangt 10000 tons. For ferro silicium hadde vi sat 4000 
tons, Amerika byr 1000, og nu har vi sat 2000 tons. Man 
kan si, at dette er en høkerpolitik, og det kan vistnok 
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ogsaa være rigtig, men vi faar nu bøie os for dette, og 
 naar Amerika har fundet at kunne gaa fra sit standpunkt, 
 saa mener jeg det ikke er nogen skam for os, at vi har 
 kunnet fire paa vore tal. Men jeg vil si den ting, at nu 
 har vi firet svært meget, og jeg mener at saa meget som vi 
 har firet nu, saa har vi ret til at vente, at Amerika 


akcepterer hvad vi har foreslaat. Jeg synes, det er 


rimelig. Jeg vil ogsaa nævne, at den amerikanske minister 
 likeoverfor mig - jeg vil nødig det skal komme utenfor 
 denne forsamling - erklærte sig ganske enig i, at den 
 ordning som Norge nu hadde foreslaat var rimelig. Men han 
 sa uttrykkelig, at dette naturligvis bare var hans egen 
 mening; han hadde ingen bemyndigelse til at optræ paa 
 regjeringens vegne. Personlig mente han den ordning var 
 rimelig, og jeg mener, at vi nu har tøiet os saa langt, at 
 vi ikke kan gaa længere den vei. Men den mørke side nu, 
 det er den anden side, det er forholdet til 


centralmagterne. I et møte med den tyske minister og den 
 østerrikske chargé d'affaires, da vi hadde laget disse 
 tal, sa den tyske minister paa forespørsel rent og greit, 
 at han ikke kunde anbefale et saadant forslag til sin 
 regjering. Vi har siden talt sammen om dette hver dag, og 
 jeg kan ikke si andet, end at jeg ser saken i den retning 
 noksaa mørkt. Jeg kan ikke idag lægge mere frem angaaende 
 det forhold her i Stortinget, men saasnart det blir 


anledning til det, skal jeg gjøre det. Men jeg vil ikke 
 lægge skjul paa, at naar vi faar disse overenskomster med 
 Amerika, bygget paa disse smaa kvantiteter, saa vil vi faa 
 store vanskeligheter. Det er mange av vore fabriker, som 
 da maa - om ikke helt ut stoppe saa dog næsten stoppe sin 
 produktion. Det er fabriker som vil bli nødt til at 


avskedige om ikke alle saa i hvert fald de fleste av sine 
 arbeidere av den simple grund, at de nu arbeider for 


export til Tyskland og saa faar ordre om, at de ikke kan 
 exportere mere end en liten del til Tyskland. Og det kan 
 føre os op i mange vanskeligheter. Det er ønskelig for os 
 - jeg vil næsten si, det er nødvendig for os at faa en 
 avtale med vestmagterne og Amerika, men faar vi denne 


avtale, vil vi faa mange og store vanskeligheter. Om denne 
 traktat gjennemføres, vil vi faa mange og store 


vanskeligheter i vort forhold sydover. Det maa vi ikke 
 lukke øinene for. Men Stortinget skal bli holdt a jour, 
 saasnart noget foreligger i den retning. 


  Castberg: Jeg vilde gjerne faa knytte et par ord som 
 kommentar til det referat, som utenriksministeren gav av 
 voteringen i utenrikskomiteen. Det blev i det første av de 
 møter, som var nærmere omtalt, fremlagt et forslag fra mig 
 om, at Amerikas svar skulde akcepteres som grundlag for 
 fortsatte forhandlinger. Efterat det forslag var fremlagt, 
 blev der fremlagt et utkast av utenriksministeren til svar 
 til Amerika, som gik ut paa det samme, men som avvek 


forsaavidt fra, hvad der i næste møte blev det endelige 
 utkast, at, som det er oplyst, tallene for to av 


artiklerne blev løftet op fra 8000 til 10,000 og fra 1000 
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til 2000 tons. Dette utkast faldt sammen med vor 


opfatning, som mente, at det amerikanske tilbud burde 
 vedtas som grundlag for en overenskomst. Det forslag, som 
 jeg hadde fremsat, blev tat tilbake, idet det samme laa i 
 en votering for regjeringens siste utkast med forbehold av 
 at stemme for de amerikanske tal med hensyn til de to 


artikler jeg nævnte, altsaa 8000 istedetfor 10,000 og 1000 
 istedetfor 2000 for calciumcarbid og ferrosilicium. Jeg 
 vil bare om begrundelsen av dette si, at den for mit 
 vedkommende ikke alene var den grundbetragtning, som 


gjorde, at jeg i sin tid mente, at der kunde være føie til 
 at vedta det første tilbud fra Amerika; at vi for vor egen 
 skyld ikke skal utføre ammunitionsstof til Tyskland, som 
 bruker det paa den maate det gjør overfor os - det var 
 ikke paa det grundlag, men det var paa det grundlag, at 
 naar der nu var gjort dette siste tilbud fra Amerika, som 
 i den grad, som tilfældet var, var betegnet som det siste, 
 og der var fare for, at hvis det ikke blev godkjendt, 


vilde Amerika falde tilbake paa sit svar av 19 december, 
 saa stod det for mig som det forsigtigste ikke at knusle - 
 for at bruke et uttryk, som blev benyttet fra forskjellige 
 sider i komiteen - paa disse ting, som stod imellem, men 
 akceptere dette tilbud blankt og bart, hvormed saken vilde 
 være bragt iorden. Jeg finder det for øieblikket ikke 


nødvendig at si mere derom. Til forklaring av min votering 
 sammen med hr. Konow mot at der skedde en henvendelse til 
 centralmagternes repræsentanter i den retning, som 


utenriksministeren antydet, vil jeg gjøre opmerksom paa, 
 at hvis jeg ikke misforstod den erklæring, som skulde 
 avgis og formentlig er avgit til centralmagterne, saa gik 
 den ut paa, at Norge paa en maate forpligter sig, kan jeg 
 gjerne si, overfor centralmagterne til at holde fast ved 
 de tal, som nu var nævnt i det amerikanske tilbud, saa at 
 det blev som et tilsagn eller en pligt fra vor side 


overfor Tyskland. Min betragtning av forholdet var for det 
 første den ting i og for sig, at vi paa denne maate 


blander en anden magt ind i forholdet, mens 


forhandlingerne paagaar med Amerika, men end mere dette, 
 at vi paa denne vis bandt os - muligens bare for tre eller 
 seks maaneder, det er endnu ikke opplyst av 


utenriksministeren, jeg siger muligens bare for den tid, 
 men jeg frygter for, at vi bandt os overfor 


centralmagterne til disse tal. Nu hadde man i svaret til 
 Amerika ikke medtat disse tal, som til Tyskland var nævnt, 
 nemlig 8000 ton calciumcarbid og 1000 ton ferrosilicium. I 
 svaret til Amerika var sat 10,000 og 2,000 ton. Mit 


ræsonnement var, at hvis nu forhandlingerne brister med 
 Amerika paa grundlag av dette, og vi skulde bli nødt til, 
 naar nogen tid er gaat, at be om at faa ta op 


forhandlingerne igjen, idet vi staar endnu mere i 


nødstilstand, end vi staar nu, og der skulde bli stillet 
os vilkaar for overhodet at faa forbindelse med Amerika, 
vilkaar, som ikke var saa imøtekommende som det, der er 
stillet os nu, vilde det kunne volde os vanskeligheter, at 
vi ikke da stod frit, men hadde bundet os likeoverfor 
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centralmagterne. Jeg vil ha nævnt dette til forklaring av 
 den snaue oplysning om voteringen i specialkomiteen. Det 
 er ikke min mening nu at ville ta op nogen debat om disse 
 spørsmaal; men jeg vil føie til, at naar 


utenriksministeren brukte det uttryk i slutten av sit 
 foredrag, at vi nu har tøiet os saa langt, at vi ikke kan 
 gaa længer, saa har jeg grund til at tro, og jeg antar, 
 utenriksministeren ikke vil benegte det, at han dermed 
 mener de amerikanske


Det hadde været min forutsætning, at disse spørsmaal 
 skulde ha været bragt ind for Stortinget, 


 tal i de punkter, hvor der er 


forskjel. Jeg tror, utenriksministeren uttrykkelig nævnte 
 det tidligere i sit foredrag, men jeg bemerker det 


uttrykkelig, fordi det uttryk, han sist benyttet, muligens 
 kan misforstaaes; det er ikke disse høiere tal 10,000 og 
 2,000, som skulde være noget ultimatum fra vor side til 
 Amerika, men det gjælder de tal for disse artiklers 


vedkommende, som det amerikanske tilbud gaar ut paa. Det 
 er præcisert i utenrikskomiteen, at saa er tilfælde, og 
 det er derfor, jeg noterer det. 


før svaret blev 
 git. Slik som svaret nu blev, i hovedpunkterne paa to 
 undtagelser nær en imøtekommen av det siste amerikanske 
 tilbud, fandt jeg for min del i likhet med de øvrige 
 medlemmer av komiteen ikke at burde motsætte mig, at 
 svaret sendtes, uten at saken paany var bragt fore for 
 Stortinget, av den grund at det blev præcisert, som det 
 ogsaa er kommet frem i utenriksministerens uttalelse her, 
 at svaret maatte avgis inden en bestemt tid, og fristen 
 var saa kort, at der ikke var anledning til at forelægge 
 saken for Stortinget, hvis den frist skulde holdes. 


  Præsidenten: Det var ikkje præsidenten si meining, at 
 det skulde utvikla seg til nokon større debatt no, og 
 præsidenten vil beda talarane ikkje aa koma for mykje inn 
 paa saki. Svaret er alt gjeve, og saki vil verta fyrelagd 
 for Stortinget, etter som ho gjeng vidare. 


      Bratlie: Jeg vet ikke, hvordan jeg skal forstaa 


præsidentens uttalelse sidst. Det blev jo referert for 
 Stortinget, hvad der har passert i utenrikskomiteen, og de 
 medlemmer i komiteen, som finder det nødvendig eller 


ønskelig at gi nærmere forklaring av sine synsmaater, maa 
 vel gjøre det nu. Præsidenten sa, at saken vil bli tat op 
 senere, derigjennem at det da vil bli referert for 


Stortinget, hvad der herefter passerer; men da vil der vel 
 ikke bli befulgt nogen anden regel end nu og altså heller 
 ikke blive ført debat om det, som er passert. Jeg skulde 
 derfor tro, at det er rigtig, at man strax gjør de 


bemerkninger eller tilføielser, man har at gjøre, til det 
referat, som utenriksministeren har fremført. Jeg skal 
forsøge ikke at være for lang. Da denne sak forrige gang 
var fremme, - dengang da vi forberedte vort forrige svar 
til Amerika, - var jeg av den mening, at vi burde indta en 
noksaa fast stilling, at vi burde udtale os noksaa bestemt 
likeoverfor Amerika i de punkter, hvori vi ikke kunde 
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godkjende dets tilbud. Det, som blev resultatet, var, at 
 det lykkedes at få ind i vort svar nokså bestemte 


uttalelser i de punkter, som refererede sig til den ene af 
 de grunde Norge da anførte, nemlig at regjeringen av 


hensyn til bevarelsen av vort lands nøitralitet ikke kunde 
 indgå på eller ikke ta ansvaret for det eller det. Derimot 
 blev uttalelserne i vort svar paa de punkter, som 


refererede sig til vor anden hovedgrund, nemlig at vi 


maatte forbeholde fornødne kompensationsvarer i behold for 
 vore nødvendige tilførsler fra centralmagterne


Ser vi nu paa det svar, vi senest har faat fra Amerika, så 
 foreligger dette i to forskjellige telegrammer. Først fik 
 vi et telegram af 8de februar. Deri imøtekom Amerika os i 
 det første punkt, hvor vi hadde været bestemte, nemlig med 
 hensyn til udførsel af kalciumkarbid, kalciumnitrat og 
 andre stoffer i samme gruppe som dem. Og likeledes paa et 
 andet punkt, hvor vi ogsaa hadde været noksaa bestemte, 
 nemlig i dette at vi ikke kunde gaa med paa at forpligte 
 os med hensyn til varer, som ikke var specielt nævnt i 
 overenskomsten. Derefter kom der en dag eller to senere et 
 nyt telegram, hvor Amerika videre imøtekom os også i et 
 tredje punkt, hvor vi ligeledes hadde været bestemte, 


nemlig med hensyn til ret til udførsel til centralmagterne 
 af jern o.s.v. Netop med hensyn til sådanne stoffer, som 
 Amerika først havde sagt, at det ikke under nogensomhelst 
 omstændighet kunde gaa med på udførsel til centralmagterne 
 af, havde Amerika nu givet efter. Dette er efter min 


mening ganske betegnende; det viser, saavidt jeg formaar 
 at se, at hvis Norge hadde holdt sig litt strammere ogsaa 
 paa de øvrige punkter, vilde vi sandsynligvis ha faat et 
 imøtekommende svar fra Amerika ogsaa med hensyn til dem, 
 de gjaldt indrømmelser, som Amerika med meget mindre 
 styrke havde fremholdt som umulige. Det blev imidlertid 
 ikke gjort, og derefter faar vi nu bedømme stillingen. 


Efter det standpunkt, jeg tog forrige gang, hadde det 


været naturlig, at jeg nu hadde været med paa det forslag, 
 som blev fremkommet i komiteen af hr. Mowinckel om, at vi 
 skulde fastholde vore tal. Jeg finder det nødvendig at 
 forklare, hvorfor jeg ikke gjorde det. Grundene er to. For 
 det første den, at jeg synes, benene i virkeligheten var 
 sparket unda det standpunkt, derved at vi forrige gang 
 brukte saadanne vage uttryk om disse ting: vi henstillede 
 tat under overveielse det og det, det var vanskelig for os 
 at gjøre det ene og andet, Amerika vilde formentlig 


indrømme, at det og det var rimelig, o.s.v. Ved siden 


derav gjorde vi endvidere alt, hvad vi kunde, for at ingen 
 utover i offentligheten skulde opfatte vort svar som et 
 ultimatum; det var bare et forhandlingsgrundlag, tallene 
 kunde der akkorderes om. Det hadde utenriksministeren 
 uttalt, og præsident Mowinckel, som blev interviewet, 
 udtalte det samme; hans interview blev tiltraadt av hr. 


Hagerup Bull og hr. Buen, og på denne måde blev det 
 forklaret utover verden, før Amerika hadde drøftet vort 


, meget 
vage, - det var udenrigskomiteens flertals standpunkt, 
som, såvidt jeg forstod det, tiltrådtes af Stortinget. 
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svar, at det var der prutningsmon paa. Da synes jeg, det 
 vilde være et noksaa svakt standpunkt nu at komme og si, 
 at vi staar paa vore tidligere tal allikevel; det stemte 
 ikke sammen med det tidligere, synes jeg, og der var litet 
 haab om at faa nogen til at forstaa, at det var et rimelig 
 standpunkt. Det var min ene grund. Min anden grund var 
 den, at jeg hadde følelsen av, at hvis vi vilde fastholde 
 vore tidligere tal, maatte vi underbygge dem med 


statistiske opgaver over, hvad det er for 


nødvendighetsartikler, som vi maa ha fra centralmagterne, 
 og ikke kan faa andetsteds fra, samt hvilke kvanta vi af 
 den grund maa ha til disposition af egne varer som 


kompensation for disse tilførsler, naar vi gaar ut fra 
 samme bedømmelse av, hvad der er nødvendighetsartikler, og 
 omtrent samme målestok for vare mot vare likeoverfor 


centralmagterne som den, Amerika byder os i sit tilbud. 


Denne statistik hadde jeg bedt om og henstillet til 
 regjeringen at skaffe, allerede da vi utarbeidet vor 


første svarnote, men det kunde ikke gjøres. Vi vet, at der 
 er enkelte artikler, vi nødvendig maa ha fra Tyskland; 


specielt er nævnt kaligjødning til landbruket, det kan vi 
 ikke faa noget andetsteds fra. Det viser, at vore 


tilførseler fra centralmagterne tildels er likesaa 


nødvendige som tilførsel af korn vestenfra; det er jo vor 
 egen kornavl det her gjælder, den må vi holde oppe ved 
 siden af tilførselen. Den statistik jeg før nævnte, kunde 
 vi ikke faa forrige gang, og vi har ikke faat den nu; 


statsministeren har anført, at han ikke trodde, det vilde 
 veie stort i Amerika, selvom vi kunde fremskaffet den. Jeg 
 for min del har imidlertid den opfatning, at selv om det 
 ikke vilde virke paa Amerika, saa vilde det ha virket paa 
 den almindelige opfatning forøvrig verden over og git 
 støtte for den betragtning, at vi maatte


   Saa var det næste spørsmaal i komiteen nu, om vi vilde 
 gaa med paa det som var anbefalet av regjeringen, nemlig 
 at uttale, at vi i alt væsentlig akcepterer Amerikas tal 
 sidste tilbud, dog så at vi vil ha frihed til udførsel af 
 2000 tons mere kalciumnitrat og 1000 tons mere 


ferrosilicium til centralmagterne end Amerika har tilladt. 


Amerika har imidlertid uttalt sig i sin sidste note saa 
 bestemt om sit tilbud, at man næsten ikke kan tænke sig, 
 at en stormagt kunde skrive saa til en anden stat og saa 
 bakefter gaa fra det. Amerika, har sagt, at det er dets 
 sidste og endelige forsøk på at komme til enighet med os; 


lykkes ikke det, - siges der, - saa har Amerika sin 
 samvittighet fri og fraskriver sig ethvert ansvar, saa 
 faar forhandlingerne gaa overende. Dette er virkelig saa 
 bestemte uttalelser fra Amerika ligeoverfor os nu, at jeg 


 holde fast paa 
 eksportfrihet for rimelige kvanta til centralmagterne. Men 
 kunde vi ikke underbygge tallene paa denne maate, da synes 
 jeg ikke, det var holdbart at staa fast ved dem. Det 


standpunkt, vi hadde indtat før, gav heller ikke anledning 
 til det; det var i virkeligheten opgit paa forhaand ved 
 vor tidligere stilling at stå fast på tallene som 


urokkelige. 
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ikke synes det er rimelig, at vi skal ta resikoen for, at 
 Amerika bliver stående ved sine ord og lader 


forhandlingerne gaa overende bare på grund af 2000 ton 
 kalciumnitrat og 1000 ton ferrosilicium. Jeg hørte af 
 utenriksministerens uttalelser senest, at resikoen kanske 
 er mindre nu, end den var da vi behandlede sagen i 


komiteen. Men vi har den dog endnu; og jeg indser 
 overhovedet ikke, at det er rimelig at resikere, at 
 forhandlingerne kan gaa overende paa de 2000 tons 
 kalciumnitrat og de 1000 tons ferrosilicium, når vi 


forøvrig svælger altsammen, som Amerika vil. Jeg tror ikke 
 nogen i Norge eller andetsteds utover vil forstaa, at vi 
 virkelig lader sagen briste paa det. Skal forhandlingerne 
 med Amerika briste, så faar de briste paa saa store 


meningsforskjelligheter, paa saa store spørsmaal, at det 
 er noget at slaas om, noget at sætte noget ind paa. Men vi 
 må ikke, synes jeg - det var mig, som brukte dette ord i 
 komiteen - knusle


  Hvordan er nu stillingen for os? Gaar det efter vort 
 krav, vedtar Amerika det, som vi sidst har krævet - som vi 
 alle haaber at Amerika vil gjøre, - ja, saa opnaar vi den 
 ting, at vi faar 2000 ton mere kalciumnitrat og 1000 ton 
 mere ferrosilicium at by centralmagterne, end Amerika før 
 har tilbudt os. Det kan naturligvis være behagelig for 
 utenriksministeren at si til centralmagternes 


repræsentanter: dere kan få litt mere end det jeg før har 
 nævnt; men nogen større indflydelse paa centralmagternes 
 opfatning og stilling ligeoverfor os tror jeg dog enhver 
 vil skjønne, at dette ikke kan ha. Gaar det derimot ikke 
 med vort sidste krav, hvad da? Svarer Amerika nei, da er 
 vel Norge nødt til enten straks at gaa til Amerika og si: 


omforladelse, vi ber pent om, at dere allikevel vil 


vedstaa de tal som dere har budt os før, - Amerika siger 
 nemlig i sit sidste tilbud, at det falder tilbake paa det 
 forrige tilbud, dersom vi ikke nu vedtager uden videre 
 ophævelser; da står Amerika ikke fast ved nogen av de tal 
 mere, som det nu har tilbudt. Derfor bliver vi nødt til, 
 hvis Amerika står fast, at gaa til Amerika og si: Vær saa 
 snil at staa ved de før tilbudte tal allikevel. Dette vil 
 vi formentlig være nødt til av den grund, at vi har 


tilsagt 


 med bagateller; det vil ialfald ikke jeg 
 være med på. 


centralmagterne at indgaa en overenskomst med dem 
 basert paa de tal, Amerika har budt; det vil naturligvis 
 være en meget sterk forpligtende faktor, dersom der bliver 
 spørgsmål om, at Amerika ikke længer vil stå ved tallene. 


Men det vil ikke være mærkelig for mig, efterat vi har 
 avvist Amerikas tilbud, at maatte gaa til dem igjen og be 
 dem om at tage tilbake det, de har sagt, og la os faa de 
 nu tilbudte kvanta av naade allikevel. Eller ogsaa lar vi 
 det briste. Overenskomst med centralmagterne bliver 


indgaat, sådan som jeg før har nævnt. Nu sier regjeringen, 
 at den av forsigtighetshensyn ikke vil indgaa 


overenskomsten med centralmagterne for mere end 3 maaneder 
af hensyn til, at overenskomsten med Amerika endnu ikke er 
i orden. Vel, saa bindes vi altså i 3 maaneder og ikke 
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længer. Men før kan det ikke komme til nogen overenskomst 
 med Amerika efter nye forhandlinger - og imens spiser vi 
 paa de snaue beholdninger vi har. Da blir stillingen mere 
 og mere vanskelig, og naar de 3 maaneder er utløpet, vil 
 vi efter al sandsynlighet maatte akceptere de betingelser, 
 Amerika byr. Men da kan vi likeoverfor centralmagterne 
 komme i den stilling, som disse har akcentuert som den 
 betænkeligste og for dem usmakeligste av alle, den nemlig 
 at vi lader os drive af Vestmagterne tomme for tomme til 
 at vike fra alle de standpunkter og tal, som vi overhodet 
 har stillet op under forhandlingerne, tilsidst endog fra 
 dem, som Amerika nu har stillet op og budt os. Da glir vi 
 over til at bli rent avhængig av Amerika, saaledes at hele 
 handelsforbindelsen med centralmagterne kan bli brutt. Det 
 kan vi nu avværge, - hvis det overhodet er mulig at 


avværge det, - og opnaa en ordning til begge sider, dersom 
 vi akcepterer Amerikas sidste tal, som de er. Vi kan da by 
 centralmagterne, at vi ialfald vil bli staaende fast ved 
 dem. Løper vi derimod nu den risiko, at Amerika kan gaa 
 fra også disse tal, saa kan stillingen til centralmagterne 
 bli den, som de har betegnet som den værste av alle, - 
 dersom


Dette er de grunde, hvorfor jeg har stemt i 


utenrikskomiteen senest, saaledes som jeg har gjort. Jeg 
 haaber - som jeg er sikker paa, at alle Stortingets 


medlemmer gjør det - at sagen maa gaa iorden, derved at 
 Amerika vedtar, hvad regjeringen med utenrikskomiteens 
 flertal har forlangt. Men skulde ikke det gaa, saa synes 
 jeg rigtignok, at vi staar noksaa ilde; hele det grundlag, 
 paa hvilket vi har fremkaldt bruddet, er da bare disse 
 2000 ton kalcium-nitrat og 1000 ton ferro-silicium, som 
 jeg før har omtalt. 


 Amerika virkelig står fast og gaar fra tilbudet. 


  Statsminister Gunnar Knudsen


utenriksministeren nu har meddelt. Men når der fra to hold 
 er git forklaringer over deres standpunkt, saa finder jeg 
 det nødvendig, at det ogsaa fra regjeringens side, som jo 
 ogsaa repræsenterer de 11 i specialkomiteen, blir sagt 
 nogen faa ord. Jeg skal være ganske kort, forutsat da, at 
 det ikke blir en længere debat, hvor man er nødt til at 
 gaa i detalj. Da faar jeg ta ordet igjen. Jeg vil da minde 
 om, som jeg har sagt før, at det er regjeringens opgave at 
 søke at vedlikeholde det gode forhold 


: Jeg er enig med 


præsidenten, at det er litet hensigtsmæssig at opta en 
 længere debat om dette spørsmaal iaften. Jeg tror, at det 
 hadde været bedst, at man hadde indskrænket sig til 


referat av, hvad der er foregaat, og som 


til begge de 


krigførende magtsammenslutninger, og det er ut fra disse 
 betragtninger, at man maa se det, som her er sket. Vi har 
 ment, at det tilbud, som kom fra Amerika, var snaut, og vi 
 har det bestemte indtryk efter den mundtlige forhandling, 
 vi har hat med de to repræsentanter for centralmagterne, 
 som er her i Kristiania, at det vakte sterk misstemning. 


Vi mente derfor, at det var nødvendig, at vi gjorde vort 
yderste for at kunne faa bedre vilkaar end det, som er 
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tilbudt fra Amerika. Det er uttryk herfor, den note, som 
 nu er sendt. Det er fremstillet, som det var en saadan 
 ubetydelighet, dette, om man faar 2000 ton kalcium-karbid 
 mere end tilbudt fra Amerika eller 1000 ton mere ferro- 
 silicium, for centralmagterne. Nu, for det sidstes 


vedkommende maa jeg dog gjøre opmærksom paa, at 


forskjellen mellom 1000 og 2000 ton er 100 pst, og er det 
 en artikel, som der lægges stor vegt paa i de lande, som 
 mottar den artikel, saa vil man nok sætte pris at faa 100 
 pst mere end det, som hr. Bratlie hadde tiltænkt, og som 
 han mente var bare noget "knusleri" at bestræbe sig for at 
 faa. Det har været sagt, at man vil risikere, at dette 
 blir forkastet


Med hensyn til de forhandlinger, som er indledet med 
 centralmagterne, om en lignende overenskomst som med 


Amerika, saa er det et uttryk for den samme tanke, som jeg 
 atter og atter vil fremhæve, at vi vil søke at opretholde 
 det venskabelige forhold til begge sider. Disse 


forhandlinger føres derfor samtidig, og det er vort ønske, 
 at forhandlingerne med Tyskland ikke avsluttes, førend 
 forhandlingerne med Amerika er avsluttet, og jeg har grund 
 til at tro, at det skal la sig ordne. Naar det blev nævnt, 
 at man i nødsfald kunde slutte en overenskomst med 


Tyskland paa 3 maaneder, hvis det brister med Amerika, ja, 
 saa er der en mulighet for, at man kunde gjøre det; men 
 det er ikke ønskværdig. Vor mening er, at man bør faa en 
 avslutning samtidig til begge sider; derved skulde det 
 gode forhold være betrygget, og det er som sagt vor 
 opgave. 


 av Amerika, og ikke alene forkastet, men 
 Amerika vil falde tilbake paa sit bud av 19de december. 


Hertil kan jeg kun svare, at den note, som er sendt nu, er 
 av samme art som de noter, den norske regjering har sendt 
 før. Ingen av dem har været betegnet som ultimatum, uagtet 
 jeg kan indskyte den parentes, at Nansen ved forskjellige 
 leiligheter har git uttryk for sit ønske om at kunne si 
 til den amerikanske regjering, at det var et ultimatum, 
 men vi har ikke været enig heri. Naar det gjælder den 
 slags spørsmaal som her, finder vi, at vi faar forhandle. 


Det kan naturligvis komme dertil, at det blir et 


ultimatum, at man altså ikke kan gaa længer. Men vi har 
 ikke betegnet det som nu er sendt, som et ultimatum, og 
 noten er for dem, som opmærksomt har fulgt med oplæsningen 
 av utenriksministeren, avfattet saaledes, at den kræver 
 svar. Selv om Amerika vedblir at bli staaende paa det 
 standpunkt, som repræsenteres av deres tilbud, saa maa de 
 svare. Vi har forlangt forklaring over visse ting. Jeg 
 anser det saaledes noksaa utænkelig, at Amerika skal svare 
 uten videre: nei, efter det svar som foreligger, vil vi 
 ikke ha mere med Norge at gjøre. 


  Konow: Jeg uttalte her sidste gang, denne sak var fore, 
at jeg kunde tænke mig muligheten av, at saken kom ind for 
Stortinget - at Amerika ikke var absolut avvisende, men at 
det kom med et modificert tilbud, og det var i grunden for 
det tilfælde jeg da uttalte mig. Nu skedde ikke dette, at 
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saken atter blev referert her i Stortinget til avgjørelse, 
 fordi Amerika har sat en bestemt, meget knap frist. Det 
 har sat en frist paa 4 dage. Inden den tid vilde det ha 
 svar, hvis dette sidste underhaandstilbud skulde gjælde 
 som Amerikas tilbud. Allerede det er noksaa betegnende. 


Man siger jo nu: "Nu faar Dere en frist til at bestemme 
 Dere paa, 4 dage. Hvis Dere ikke har gjort det inden den 
 tid, saa fastholder vi vort tidligere forslag; da gir vi 
 intet efter i de krav, vi har stillet." Allerede derved 
 præger noten sig som det sidste tilbud, som stilles os fra 
 Amerikas side, som de sidste indrømmelser, som det gir os; 


og i selve noten, i selve det forslag som disse to 


medlemmer av denne kommission har stillet - det var kun 
 to, det var ikke War Trade Board som institution, men det 
 var to medlemmer av denne kommission; det er ogsaa 


betegnende, de vil ikke selv være ansvarlige for det, men 
 de lar to mænd stille det tilbud - i det forslag om de 
 bestemte mængder av de ammunitionsstoffe, hvorom 


forhandlingerne den hele tid har dreiet sig fra De 


forenede stater. Saa svarer regjeringen efter flertallets 
 tilslutning Amerika med: "Ja, forøvrig vil vi gaa med paa 
 det; men vi forhøier disse satser, hvortil den amerikanske 
 kommission gjennem sine to medlemmer har tat bestemt 


standpunkt; vi forhøier dem med 2 000 tons karbid og 1 000 
 tons ferrosilicium." For mig stod det, som det var 


letsindig at risikere, at det hele sprang paa disse beløp 
 - paa 2 000 tons karbid og 1 000 tons ferrosilicium. Det 
 har ikke stor betydning for Tyskland; men det kan ha 


betydning for vort forhold til Amerika, i det øieblik det 
 kommer med saa absolutte tal og kræver et svar inden 4 
 dage og siger: "Det er det sidste tilbud, og hvis Dere 
 ikke tar mot det, saa faar det briste." Og det blir vor 
 egen skyld, om det brister. Det siger de amerikanske 
 medlemmer av War Trade Board. Da synes jeg som sagt, at 
 det er letsindig ikke at akceptere det tilbud. Mere 


behøver jeg ikke at si her om denne sak. Naar der kommer 
 en avgjørelse paa den note, som regjeringen har tilstillet 
 Amerika, da blir det tidsnok at tale om saken i sig selv. 


Lykkes denne - jeg hadde nær sagt - manøvre, ja, da er det 
 vel og bra nok; men farlig er den. Der er fare for, at vi 
 kan støde paa skjær under den tvilsomme fart, som vi fører 
 vort statsskib paa i disse trange farvande. Trange er de. 


Vanskelig er stillingen - det maa jo alle erkjende, jeg 
 ogsaa; men spørsmaalet er, om man ikke da skulde navigere 
 saadan, at man er paa den sikre side, og ikke styre saa 
 nær ind paa de farlige baaer, at vort skib kan lide 


skibbrudd. I den stilling, vi er, med de knappe forraad, 
 vi har, med den utsigt der er til, at der kommer til at 
 herske nød i vort land, maa vi være forsigtige i vor 
 navigering. 


Med hensyn til forholdet til den tyske gesandt, da har jeg 
den hele tid uttalt mig mot, at man samtidig med disse 
forhandlinger paa en maate holdt den tyske gesandt à jour 
med, hvad der foregaar. Det er det, som jeg har imot, og 
man kunde gjerne ha ventet her 2-3 dage, indtil man faar 
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Amerikas endelige svar, før man hadde ilet med at tale 
 igjen med den tyske gesandt. Der kunde tænkes muligheten 
 av, at der fra Tysklands side blev meddelt paa en eller 
 anden maate de amerikanske myndigheter, at man saadan 


underhaanden konfererer med dem om, hvad man kunde gaa med 
 paa likeoverfor Amerika, og det tar sig ikke ut. Det var 
 min opfatning av det. Derfor stemte jeg mot denne 


forhandling med Tyskland paa dette stadium. Man kan nok, 
 naar sikkerhet for avslutning av overenskomst med Amerika 
 er tilstede, forhandle med Tyskland. Paa det tidspunkt, da 
 synes jeg, tiden er kommet. 


  Mowinckel


Det er greit, at det, som falder sterkest i øinene, naar 
 man slik hører vort svar referert, er den omstændighet, at 
 der ikke er større forskjel i disse tal end de par tusind 
 tons, og man vil let ræsonnere slik, at var nu dette med 
 tallene noget at la det staa paa? Dertil er at bemerke, at 
 hvis forskjellen mellem det amerikanske tilbud og det 


norske svar utelukkende bestod i den talforskjel, saa var 
 det litet at la det staa paa; men der er jo ogsaa en anden 
 forskjel, og den er den vigtigste. Hvis amerikanerne ikke 
 længer hadde nogen interesse av at slutte den 


overenskomst, der her er tale om, hvis War Trade Board 
 desavouerer disse to medlemmers tilbud, saa vilde det 
 skedd, selv om vi hadde akceptert tallene, idet der er 
 andre viktige ting, - viktige nok til, at en overenskomst 
 kan strande, - hvor der er forskjel i den norske og den 
 amerikanske opfatning. Jeg behøver bare at nævne den ikke 
 uvigtige ting, at vi hævder, at det, vi skal eksportere 
 til Tyskland, skal baseres paa gjennemsnittet av et aars 
 eksport, medens Amerika siger, at gjennemsnittet skal være 
 for de 5 første maaneder. Vi hævder som en selvfølgelig 
 forstaaelse, at i tillæg til de 40 000 tons jernmalm skal 
 vi ha ret til at utføre kompensationsjern og 


kompensationszink. Det er i det hele tat - som hr. Konow 
 sa - et vanskelig farvand, vi bevæger os i, og vi er nødt 
 til at bedømme dette ut fra vor egen tro paa forholdene. 


Vi faar et tilbud fra Amerika, som tydelig viser, at 


Amerika har interesse av at faa en overenskomst istand med 
 os. Saa meget maa vi ha lært i denne tid, at det er ikke 
 for vore smukke øines skyld, at Amerika viser saadan 
 imøtekommenhet. Det er, fordi det har interesse av, at 
 forhandlingerne med Norge ikke brister. Derfor har ogsaa 
 flertallet i utenrikskomiteen ment, at det kunde ta det 
 standpunkt, som det har gjort i sit svar 


: Jeg var ogsaa nærmest av den opfatning, at 
 dette skulde være et referatmøte og intet videre, og jeg 
 tror, det hadde været heldig, om det var blit det. 


Forholdet er jo det, at vi befinder os midt i 


forhandlinger med Amerika, venter paa svar. Saken er under 
 utvikling, og det er derfor vanskelig at bedømme 


situationen slik, som den nu ligger an. Men i anledning av 
 de bemerkninger, som er fremkommet, maa det være mig 


tillatt at si nogen ganske faa ord. 
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- ikke akceptere blankt og bart Amerikas tilbud, men komme 
 med et kontratilbud, hvor forskjellen mellem Amerikas 


standpunkt og vort ikke er større end tilfældet er her. 


Min mening i utenrikskomiteen har faat uttryk i det der 
 fremsatte forslag. Jeg mente og mener fremdeles, at det 
 hadde været rigtigst og mest værdig, at Norge stod paa de 
 lave kvantiteter, som det hadde opgit i sit forrige svar, 
 idet jeg dog var villig til at sløife svovlkisen, som jeg 
 visste var et av de punkter, som Amerika la mest vegt paa, 
 samt at reducere kalksalpeter til 8 000 tons, fordi det 
 vistnok forholder sig slik, at vi ikke vil kunne 


eksportere mere end 8 000 tons til Sydmagterne. Ellers 
 tror jeg, vor stilling hadde været sterkest, om vi hadde 
 staat paa det svar, vi saa omhyggelig hadde utarbeidet, og 
 som vi hadde offentliggjort. Det trodde jeg vilde ha været 
 den klokeste stilling. Vel, det fik ikke flertal, og man 
 har gaat til et svar, som er mere imøtekommende, end jeg 
 vilde ha gjort det. Naar man taler om prutning, saa er det 
 vistnok saa, at det er det; men det er jo ikke mere 


prutning fra vor side end det er prutning fra Amerikas 
 side. Businessfolk som amerikanerne er, tviler jeg ikke 
 paa, at de forstaar det, og at det har en vis reel 


betydning, det siger sig selv. Hvorvidt vi opnaar en 


overenskomst eller ikke, kan ikke et menneske idag si. Det 
 avhænger av, om stemningen i Amerika idag er den samme, 
 som da disse to herrer talte med Nansen lørdag eller 
 søndag - det avhænger ikke av disse tal eller av vort 
 svar, men av om interessen for en overenskomst med Norge 
 er den samme, som den var forleden dag. Er den det, saa 
 faar vi en overenskomst; - er den det ikke, saa faar vi 
 den ikke, og det vil selvfølgelig i høieste grad være 
 beklagelig - det siger sig selv. Der er ikke én nordmand, 
 som ikke nu ønsker, at vi skal komme til overenskomst med 
 De forenede stater. Men vi kan jo i tilfælde ikke av den 
 grund tape motet. Vi maa forsøke, hvad vi da kan gjøre ut 
 av situationen. Vi faar se forholdene i øinene, som de 
 blir da ogsaa. Der hænder os det samme, som det er en 
 mulighet for, at der hænder baade Sverige og Danmark - de 
 har endnu ikke faat nogen overenskomst. Faar ikke vi den, 
 vel, saa faar vi ta den situation op til overveielse. Og 
 det forholder sig da ikke slik, som hr. Bratlie synes at 
 mene, at den omstændighet, at vi kanske avslutter en 
 overenskomst paa 3 maaneder med Tyskland paa basis av 
 meget lave tal, skulde hindre os i, før de 3 maaneder var 
 gaat, at opta nye forhandlinger med Vestmagterne. Jeg har 
 tverimot den tro, at hvis forhandlingerne mellem Norge og 
 Vestmagterne strander, slik at det ikke lykkes 


Vestmagterne at faa overenskomst istand med det neutrale 
 land, som under hele krigen har vist dem det største 
 venskap og den varmeste sympati og gjort dem de største 
 tjenester, saa vil det trods alt, trods presseagitation, 
 vække merkelige følelser hos Vestmagterne, og jeg tror, at 
 hverken den engelske eller den franske eller den 


amerikanske regjering med tilfredshet vil se det bli 
resultatet av alle disse maaneders arbeide. Det er min 
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tro, og jeg tror videre, at netop derfor vil kanske 


chansen til at ta op forhandlingerne igjen ikke være saa 
 daarlig, og jeg mener ikke, at vi behøver at vente 3 
 maaneder med det, tvertimot. Forholdet er det, at det 
 ogsaa er andre omraader, hvor der nu i længere tid har 
 været forhandlet med vestmagterne, og hvor vestmagterne er 
 meget interesseret for at faa en overenskomst istand. Det 
 gjælder det meget vigtige tonnage- og pengespørsmaal. Og 
 det ligger da svært nær, hvis forhandlingerne med Amerika 
 ryker, at vi til London sier: Nu ønsker vi ikke mere at 
 drive disse specialforhandlinger om penge og tonnage; nu 
 vil vi drive generelle forhandlinger om alt vort 


utestaaende med én gang for at se at komme til en 


overenskomst. Og jeg er ikke fjernt fra at tro, at vi da 
 kanske staar sterkere, end vi i dette øieblik staar i 


Amerika. Saa vi behøver ikke av den grund hænge med hodet. 


Nu bebreides det fra hr. Konows side, at 


utenriksministeren har holdt den tyske gesandt underrettet 
 om disse vigtige forhandlingers gang. Han beklaget det, 
 han vilde ikke det skulde være gjort. Han er ængstelig 
 for, at Tyskland kanske vil la Amerika forstaa det. Det 
 behøver ikke Tyskland lade Amerika forstaa; det vet 
 Amerika. I det svar, vi sendte paa mandag, staar 
 uttrykkelig referert den samtale, statsministeren og 
 utenriksministeren har hat med Tysklands gesandt, og jeg 
 finder saalangt fra at det er uheldig, at vi har holdt 
 Tyskland à jour, at jeg mener, det er overmaade heldig. Vi 
 vilde staat svært daarlig, hvis vi hadde hemmeligholdt 
 disse forhandlinger, som vi har ført med Amerika i denne 
 tid. Da vilde kanske den overenskomst, vi muligens opnaar 
 med Amerika, været os av overmaade liten fordel. Som sagt, 
 alle haaber vi, at en overenskomst med Amerika kommer 


istand; men kommer den ikke istand, saa er det at beklage, 
 men vi faar da med godt mod se ogsaa den situation i 


øinene. Jeg tror ikke, Norge staar sig paa - enten det 
 gjælder mot syd, eller det gjælder mot vest - at drive en 
 stadig vikende frygtens politik. Det tror jeg ikke, man 
 staar sig paa, at hver gang vi tar et standpunkt, kommer 
 de andre og underbyr os, og saa viker vi straks. Og netop 
 forretningsfolk, som merker, at det er norsk politik, 
 benytter sig av det. Jeg har i disse dage hat anledning 
 til at sætte mig ind i de forhandlinger, som har været 
 drevet mellem Norge og England, og fra folk i England, som 
 har varetat Norges interesser, men som er saa sterkt 


engelsksindet, som man kan ønske det, har været sterkt 
 hævdet, at Norge har tapt paa den stadig vikende politik, 
 som har været drevet, og det er blit git Norge det gode 
 raad nu endelig engang at sætte litt rygrad i de 


forhandlinger, der drives ogsaa med vestmagterne. Jeg har 
 den tro, at vi faar en overenskomt med Amerika; men en 
 ting skal man huske paa: den kommer ikke til at virke saa 
 fort. Det er mange vanskeligheter at overvinde, forinden 
 varerne kan komme i norsk havn. Der ligger faa varer 
 disponible paa østkysten, saa faa varer, at vi i 


Amerikalinjen igaar fik meddelelse om, at vi neppe kunde 
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regne paa at faa nævneværdige kvanta av varer hjem til 
 Norge før til sommeren. Saa det første, som maa optas, 
 naar overenskomten kommer istand, det er selvfølgelig 
 ogsaa at prøve paa at faa varer andetsteds fra end fra 
 Amerika. 


  Buen


Likeoverfor det alternativ tar jeg heller, med aapent 
 syn for al den forfærdelige lidelse, som da kan følge for 
 vort folk, det standpunkt, at da skal forbindelserne 


brytes til begge sider. Det skulde være overflødig at 
 gjenta dette gang paa gang, det er saa; men fra andre 
 sider gjentages argumenterne stadig, og derfor blir vi 
 ogsaa nødt til at gjenta dem. 


: Jeg uttalte ved forrige anledning, da vi behandlet 
 denne sak, dengang Norges svar var gaat til Amerika, at 
 min forutsætning var, at man nu maatte være forberedt paa 
 inden en nær fremtid at komme til den sidste station, 
 m.a.o. at det ikke længer var rum for denne prutningsmon, 
 og at man maatte være forberedt paa at staa paa det, som 
 var sagt. Jeg sa endvidere, at svovlkisen var et spatium, 
 og det hadde jeg selvfølgelig ingenting imot. Det vilde 
 naturligvis også glæde mig, hvis det nu lykkes at komme 
 til en overenskomst paa det grundlag, som her foreligger. 


Men det er aldeles rigtig, som hr. Konow sa, at farvandene 
 er farlige, og at vi pligter at styre slik, at vi prøver 
 at undgaa skjærene. Men de skjærene findes baade i syd og 
 i vest. Vi undgaar ikke skjærene ved at sætte stevnen ind 
 mot vestmagterne, for under den snuing kunde det nok være, 
 at vi kom til at berøre et skjær allikevel. Jeg betragter 
 stillingen slik, som om vi befinder os paa et saapesmurt 
 skraaplan. Hvis vi lar os gli og gli og gli, saa risikerer 
 vi at komme dit, vi ikke ønsker, og det er en farlig plads 
 det at ligge i vestmagternes arme. Vi kunde komme til at 
 bli kvalt der. Derfor er jeg av samme mening som præsident 
 Mowinckel, at det vi pligter nu, det er at vise en viss 
 motstandskraft overfor begge sider, likesaavel overfor 
 vestmagterne som overfor Tyskland. Hvis vi ikke det gjør, 
 saa risikerer vi to ting, Ja, vil folk si, vi faar mere 
 tilførsel da, da er vi sikker paa at greie os med maten. 


Ja, hvis man det var, var det endda et sterkt argument. 


Jeg gad vite jeg, hvis vi bare faar forbindelse til den 
 side, om vi overhodet faar noget mere mat for det. Hvis vi 
 nu forlater den linje, vi hittil har holdt, dette under 
 enhver omstændighet at opretholde forbindelsen til begge 
 sider, saa maa vi ogsaa se den ting i øinene, at da tar vi 
 parti i krigen, og da er det sandsynlig, at vi er der. 


  Præsidenten: Naar det held paa at skriva seg talarar, og 
me hev ei stor sak, som absolut maa vera ferdig i kveld, 
vil eg aalvorleg beda talarane vera stutte, og præsidenten 
vil vidare fyreslaa, at tidi for dei talarar, som heretter 
skriv seg, vert sett til 2 minuttar. 
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